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REVISTA PRESEI 

 

 Eugen Teodorovici, ministrul Finanţelor, a depus la Senat proiectul privind impozitarea 

bacşişului 

Senatorul PSD Eugen Teodorovici, ministru al Finanţelor Publice, a depus, la Senat, proiectul de 

lege privind impozitarea bacşişului încasat de la clienţi în cazul serviciilor de restaurant, baruri şi 

alte activităţi de servire a băuturilor. 

Eugen Teodorovici, ministrul Finanţelor, a depus la Senat proiectul privind impozitarea 

bacşişului 

Proiectul de act normativ prevede completarea OUG 28/1999, privind obligaţia operatorilor 

economici de a utiliza aparate de marcat electronice fiscale, cu un nou articol. 

Astfel, bacşişul este definit ca "orice sumă de bani oferită în mod voluntar de client, în plus faţă 

de contravaloarea bunurilor livrate sau a serviciilor prestate de către operatorii economici care 

desfăşoară activităţi corespunzătoare codurilor CAEN: 5610 «Restaurante», 5630 - «Baruri şi 

alte activităţi de servire a băuturilor»". Bacşişul nu poate fi asimilat unei livrări de bunuri sau 

unei prestări de servicii, conform proiectului. 

Bacşişul este definit în vederea evidenţierii acestor sume pe bonul fiscal, instituirea obligaţiei de 

evidenţiere pe bonul fiscal a bacşişului încasat de la clienţi, în cazul serviciilor de restaurant, 

baruri şi alte activităţi de servire a băuturilor, indiferent de modalitatea de plată a acestuia. 

Evidenţierea bacşişului pe bonul fiscal nu este obligatorie pentru livrările la domiciliu. 

Actul interzice condiţionarea, sub orice formă, a livrărilor de bunuri sau a prestărilor de servicii 

de acordarea bacşişului. Se instituie obligaţia operatorului economic de a înmâna clientului o 

notă de plată, în prealabil emiterii bonului fiscal. Nota de plată va conţine rubrici destinate 

alegerii de către client, a nivelului bacşişului pe care acesta doreşte să îl ofere. 

Nivelul bacşişului oferit de client poate varia între 0% şi 15%. Se instituie obligaţia operatorului 

economic de a distribui sumele provenite din încasarea bacşişului, integral salariaţilor, potrivit 

unui regulament intern şi de a le înregistra în contabilitate pe seama conturilor de datorii/analitic 

distinct. 

În situaţia în care plata contravalorii consumaţiei se face prin ordin de plată şi se emite factură, 

bacşişul se evidenţiază distinct pe aceasta. Se lasă la opţiunea operatorului economic, 

posibilitatea marcării bacşişului pe acelaşi bon fiscal cu bunurile livrate/serviciile prestate sau pe 

un bon fiscal distinct, în funcţie de situaţia de fapt, respectiv de momentul în care valoarea 

bacşişului este cunoscută de către emitentul bonului fiscal. 
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Bacşişul se introduce în baza de date a aparatelor de marcat electronice fiscale sub formă de 

articol, cu denumirea „bacşiş”. 

Pentru salariat, sumele provenite din bacşiş sunt calificate ca venituri din alte surse, fiind supuse 

impunerii prin reţinere la sursă la momentul acordării veniturilor de către plătitorii de venituri. 

Astfel, veniturile nu se cuprind în baza de calcul a contribuţiei de asigurări sociale. 

"După abrogarea prevederilor care reglementau modul de definire, înregistrare şi fiscalizare a 

bacşişului, respectiv OUG nr. 8/2015, organizaţiile profesionale şi patronale din domeniul 

HORECA au solicitat public, în repetate rânduri, să analizeze posibilitatea introducerii unei noi 

reglementări legale a bacşişului în acest domeniu. În prezent, în România, bacşişul reprezintă o 

practică întâlnită frecvent, în special în domeniul restaurantelor şi barurilor, valoarea totală a 

sumelor de această natură plătite şi respectiv încasate fiind considerabilă", arată expunerea de 

motive a proiectului. 

Conform documentului semnat de ministrul Eugen Teodorovici, valoarea bacşişului încasat în 

sectorul economic vizat este între 750 milioane lei şi 1,5 miliarde lei. 

"Cifra de afaceri a sectorului economic vizat este semnificativă la nivelul economiei naţionale, 

circa 15 miliarde lei, ceea ce înseamnă că şi valoarea bacşişului încasat în acest sector este 

semnificativ, în evaluarea noastră între 750 milioane lei şi 1,5 miliarde lei. Aceste venituri ale 

angajaţilor din sector sunt nefiscalizate", conform sursei. 

Proiectul a fost înregistrat luni în procedură de urgenţă. 

Senatul este prim for legislativ sesizat, Camera Deputaţilor fiind decizională în acest caz. 

(Sursa: Mediafax) 

 

 OFICIAL - Supraimpozitarea pensiilor speciale: 50% + 900 de lei, pragul superior. 

Proiectul Guvernului a ajuns în Parlament. EXEMPLU DE CALCUL 

Ministrul Finanțelor, Eugen Teodorovici, a depus în Parlament un proiect de lege care 

introduce un nou impozit pentru pensiile speciale și indemnizațiile pentru limita de vârstă. 

Nivelul impozitului din lege este: 

 Pana la 7.000 lei, inclusiv - 0% 

 7001 - 10.000 lei, inclusiv - 30% 

 peste 10.000 lei: 900 de lei + 50% pentru ce depaseste suma de 10.000 de lei 
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Taxa pe veniturile din pensii si indemnizatii pentru limita de varsta se aplică următoarelor 

categorii: 

- pensii de serviciu primite de angajati din Curtea de Conturi, Curtea Constitutionala, 

judecatori, procurori, personal auxiliar de specialitate al instantelor si al parchetelor, 

functionari publici parlamentari, personalul aeronautic civil, corpul diplomatic si consultar 

- indemnizatia pentru limita de varsta a alesilor locali, deputatilor, senatorilor 

EXEMPLU DE MOD DE CALCUL 

Daca incasezi o pensie specială de 15.000 de lei: 

Pasul 1: Se scade din cei 15.000 de lei suma de 2.000 de lei care este neimpozabilă. La cei 

13.000 de lei se aplica impozitul pe venit de 10%, adică se rețin 1.300 de lei. 

Pasul 2: După reținerea impozitului pe venit, rămâi cu 15.000 lei (pensia) - 1.300 de lei 

(impozitul pe venit), adică cu 13.700 de lei. Acum apare supraimpozitarea propusă prin lege: 

900 de lei + 50% din ce depășește 10.000 de lei. Supraimpozitarea va fi de 2.750 de lei la o 

pensie de 15.000 de lei. 

Astfel, pentru o pensie speciala de 15.000 de lei ți se va retine impozitul pe venit de 1.300 de lei 

+ supraimpozitarea de 2.750 de lei. 

Rezulta ca la o pensie de 15.000 de lei, in mana iti vor ramane 10.950 de lei, potrivit proiectului 

depus de ministrul Finanțelor. 

Legea urmează să intre la dezbateri și vot în Parlament. 

 (Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 Meleşcanu, exclus din ALDE dacă acceptă susţinerea PSD. Ion Popa, susţinut de ALDE 

la şefia Senatului/ Tăriceanu: Încercările de „racolare" a membrilor se înscriu în linia 

„unui război”  

ALDE a stabilit, marţi, susţinerea lui Ion Popa pentru funcţia de preşedinte al Senatului, a 

anunţat Călin Popescu Tăriceanu. Totodată, partidul a decis că persoanele care acceptă funcţii, 

fără acordul formaţiunii, să fie excluse din ALDE, vizat fiind Teodor Meleşcanu. 

Teodor Meleşcanu, exclus din ALDE dacă acceptă susţinerea PSD. Partidul condus de la Călin 

Popescu Tăriceanu îl susţine pe Ion Popa pentru conducerea Senatului 
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„Prima decizie e cea referitoare la susţinerea colegului senator Ion Popa pentru funcţia de 

preşedinte al Senatului României. A doua decizie pe care am luat-o a fost cea privitoare la 

pierderea calităţii de membru ALDE pentru persoanele care fără acceptul sau ssuţinerea 

partidului acceptă funcţii, conform prevederilor statutuare. Aceste decizii au fost luate cu o 

largă majoritate. A fost prezent şi dl Meleşcanu care şi-a cerut scuze colegilor pentru situaţia pe 

care a generat-o. Nu putem accepta astfel de propunere din partea PSD, care iese din orice 

normă politică”, a declarat Călin Popescu Tăriceanu, la finalul şedinţei Biroului Politic Central 

al ALDE de marţi la Parlament. 

Întrebat dacă decizia ALDE, de excludere a persoanelor care acceptă funcţii, fără acordul 

partidului, e valabilă şi la Camera Deputaţilor, Călin Popescu Tăriceanu a răspuns: „Şi la 

Camera Deputaţilor e valabilă decizia şi la nivelul Guvernului, Senatului, secretarilor de stat, 

peste tot”. 

Tăriceanu: Observ un atac furibund al PSD la adresa ALDE. Îi previn că nu întoarcem şi 

celălalt obraz 

Liderul ALDE Călin Popescu Tăriceanu a declarat că observă un "atac furibund" al PSD la 

adresa partidului săi şi previne partidul de la guvernare că nu este în postura să "întoarcă celălalt 

obraz". Tăriceanu spune că tentativele de "racolare" a membrilor ALDE se înscriu în linia "unui 

război". 

"La despărţirea de la PSD, am convenit că vom rămâne în relaţii civilizate. Ceea ce obeserv este 

un atac furibund al PSD la adresa ALDE şi îi previn pe cei din PSD că nu suntem în postura să 

întoarcem şi celălalt obraz. Gesturile, încercările de racolare care au eşuat ale unor membri 

ALDE se înscriu în această linie a unui război împotriva noastră", a declarat, marţi, la 

Parlament, Călin Popescu Tăriceanu. 

ALDE a stabilit, marţi, susţinerea lui Ion Popa pentru funcţia de preşedinte al Senatului, a 

anunţat Călin Popescu Tăriceanu. Totodată, partidul a decis că persoanele care acceptă funcţii, 

fără acordul formaţiunii, să fie excluse din ALDE, vizat fiind Teodor Meleşcanu. 

Decizia ALDE vine după ce grupul senatorilor PSD l-a propus pe Teodor Meleşcanu pentru şefia 

Senatului, după demisia din funcţie a lui Călin Popescu Tăriceanu. Senatul nu a votat, luni, 

propunerea pentru şefia forului legislativ. 

(Sursa: Mediafax) 

 

 UDMR nu il vrea pe Melescanu la conducerea Senatului 

UDMR nu vrea ca Teodor Melescanu sa fie numit la conducerea Senatului, dupa ce Calin 

Popescu Tariceanu si-a dat demisia luni. 
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"Am spus raspicat ca nu vom sustine actualul Guvern si ca sustinem o motiune de cenzura daca 

se inainteaza, suntem pregatiti sa o semnam. 

 

Pe de-o parte nu sustinem acest Guvern nici in Parlament si credem ca solutia pentru criza 

guvernametala este ca acest Guvern sa fie demis sau sa plece de la Palatul Victoria si sa fie o alta 

solutie politica care sa guverneze. 

 

Rezulta, asadar, ca nici pe candidatul propus de PSD, Teodor Melescanu, nu il vom sustine 

pentru functia de presedinte al Senatului. Aceasta este pozitia UDMR, nu sustinem Guvernul, 

deci nici pe Melescanu din partea PSD", a declarat liderul Grupului UDMR din Senat, Cseke 

Attila, pentru Mediafax. 

 

Amintim ca, luni, PSD a decis sa il sustina pe Teodor Melescanu pentru preluarea functiei de 

presedinte al Senatului, dupa demisia lui Calin Popescu Tariceanu, cu toate ca ALDE nu a 

stabilit ca il va propune pe Melescanu in acest post. 

 

Teodor Melescanu a confirmat si el sustinerea acordata de PSD, precizand insa ca social 

democratii nu i-au cerut sa demisioneze din ALDE. 

Pe de alta parte, Tariceanu a spus ca PSD nu poate lua decizia de a-l sustine pe Melescanu pentru 

sefia Senatului, decat dupa o discutie cu formatiunea sa. Si, potrivit lui Tariceanu, aceasta 

discutie nu a avut loc. Mai mult, liderul ALDE a spus a vorbit duminica seara cu Teodor 

Melescanu si nu i-a spus ca si-ar dori aceasta functie. 

 

(Sursa: Mediafax) 

 

 Senat: Raportul pe proiectul UDMR privind reprezentarea minorităţilor în instituţii, 

amânat 

Comisia pentru administraţie a Senatului a amânat raportul pe proiectul UDMR care cere 

„transpunerea în legislaţie a prevederilor privind popoarele conlocuitoare din Rezoluţia de la 

Alba Iulia din 1 decembrie 1918”. Iniţiativa dă posibilitatea reprezentării mai mari a minorităţilor 

în instituţii. 

Senat: Raportul pe proiectul UDMR privind reprezentarea minorităţilor în instituţii, amânat 

Liderul senatorilor UDMR Attila Cseke a declarat, pentru MEDIAFAX, că Uniunea susţine în 

continuare acest proiect legislativ, însă în prezent nu a existat un acord parlamentar cu privire la 

iniţiativa legislativă. 

https://www.mediafax.ro/politic/udmr-respinge-numirea-candidatului-propus-de-psd-la-senat-am-spus-raspicat-ca-nu-sustinem-guvernul-deci-nici-pe-melescanu-18352848
http://www.ziare.com/tariceanu/demisie/tariceanu-a-demisionat-de-la-sefia-senatului-multi-ii-vor-functia-dar-psd-sustine-tot-pe-cineva-din-alde-1575863
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„Categoric, susţinem în continuare acest proiect legislativ care transpune în legislaţia internă 

reglementările Declaraţiei de la Alba Iulia. La data actuală, nu există nici un acord, de nici un fel, 

cu alt partid parlamentar legat de acest proiect legislativ. Propunerea de amânare nu a venit din 

partea iniţiatorilor”, a explicat Cseke Attila, pentru MEDIAFAX. 

Comisiile pentru administraţie şi juridică trebuiau să dea raport, marţi, asupra proiectului iniţiat 

de 30 de parlamentari ALDE, însă a amânat acest lucru pentru săptămâna viitoare. 

Reprezentare mai mare pentru minorităţi în instituţiile publice 

„La intrarea în vigoare a prezentei legi, fiecare popor conlocuitor se va instrui, administra şi 

judeca în limba sa proprie prin indivizi din sânul său şi fiecare popor va primi drept de 

reprezentare în corpurile legiuitoare şi la guvernarea ţării în proporţie cu numărul indivizilor ce-l 

alcătuiesc”, conform proiectului iniţiat de mai mulţi parlamentari UDMR. 

„La alegerile pentru Parlamentul european şi penfru autorităţile adminisfraţiei publice locale 

prevăzute la art. 2 lit. c), din numărul total de mandate se deduc mandatele egale cu numărul 

întreg care corespunde proporţiei minorităţii naţionale istorice, dacă acesta este mai mare decât l 

. (2Mandatele deduse conforrn alin. (l) vor fi atribuite organizaţiei minorităţii naţionale 

respective, participante la alegeri”, mai arată proiectul depus de UDMR. 

Alte prevederi ale iniţiativei legislative vizează schimbări şi la nivelul ministerelor, în ceea ce 

priveşte angajările sau la nivelul instanţelor de judecată care să aibă reprezentate în personal 

minorităţi. 

„La alegerile parlamentare, organizaţiile minorităţilor naţionale istorice a căror proporţie le-ar 

îndreptăţi la un număr de mandate mai mare decât unu, dar nu obţin numărul de mandate 

corespunzător proporţiei lor, acestora li se va atribui suplimentar numărul de mandate necesar 

realizării proporţionalităţii, care se adăugă la numărul total de mandate din Camera respectivă. 

(2) Mandatele prevăzute la alin. (l) vor fi distribuite conform listelor depuse, în ordinea 

descrescătoare a voturilor obţinute. 

- Instanţele de judecată şi parchetele de pe lângă acestea unde proporţia angajaţilor aparţinând 

unei anumite minorităţi istorice în numărul total al personalului se situează sub proporţia 

respectivei minorităţi istorice în populaţia zonei arondate, se vor face angajări cu prioritate din 

cadrul persoanelor aparţinând minorităţilor istorice respective. 

- La nivelul ministerelor, precum şi la nivelul serviciilor publice deconcenfrate ale acestora, se va 

asigura angajarea/numirea de personal, inclusiv de conducere, proporţional cu numărul 

persoanelor care aparţin minorităţilor naţionale istorice atât la nivel naţional cât şi la nivel local”. 
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- Modul de administrare autonomă al învăţământului şi al culturii minorităţilor naţionale istorice 

se reglementează prin Legea privind statutul minorităţilor naţionale din România. 

- Consiliile judeţene din judeţele care aparţin unor regiuni istorice sau în care o minoritate 

naţională istorică are o proporţie semnificativă şi care împreună corespund cerinţelor NUTS 2 

prevăzute în Regulamentul (CE) 1059/2003, pot solicita înfiinţarea prin lege a unor regiuni de 

dezvoltare separate, iar aceste noi regiuni pot obţine, prin lege, un statut de autonomie specială”, 

conform proiectului de lege al UDMR. 

(Sursa: Mediafax) 

 

 Proiectul lui Liviu Dragnea privind reducerea TVA a primit raport favorabil de la 

Comisia de buget a Camerei Deputaţilor 

Comisia de buget a Camerei Deputaţilor a dat, marţi, raport de admitere asupra proiectului de 

lege iniţiat de Liviu Dragnea, care prevede unele facilităţi în domeniul TVA, printre care 

reducerea TVA de la 9 la 5% pentru îngrăşăminte, fertilizatori naturali şi seminţe utilizate în 

agricultură. 

Comisia de buget a deputaţilor, raport favorabil pentru proiectul lui Dragnea privind reducerea 

TVA 

Proiectul de lege iniţiat de Liviu Dragnea, care prevede aplicarea unor facilităţi fiscale în ceea ce 

priveşte TVA pentru micii întreprinzători a primit raport favorabil din partea Comisiei de buget, 

finanţe şi bănci a Camerei Deputaţilor cu amendamentele respinse şi admise de aceasta, existând 

o abţinere din partea deputatului USR Cosette Chichirău. 

Proiectul de lege a fost asumat de toată Comisia de buget, finanţe şi bănci, cu excepţia 

deputatului USR Cosette Chichirău. 

Astfel, iniţiativa legislativă prevede reducerea TVA de la 9 la 5% pentru „îngrăşăminte, 

fertilizatori naturali şi pesticide utilizate în agricultură, seminţe şi alte produse destinate 

însămânţării sau plantării, precum şi pentru prestările de servicii de tipul celor specifice utilizate 

în sectorul agricol, prevăzute prin ordin comun al ministrului Finanţelor Publice şi ministrului 

Agriculturii”. 

Această reducere a TVA urmează să fie aplicată începând cu 1 ianuarie 2020. 

Iniţiativa legislativă aparţine fostului preşedinte al Camerei Deputaţilor Liviu Dragnea. 

Senatul a adoptat iniţiativa pe 20 iunie 2017. 
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Camera Deputaţilor urmează să voteze raportul de admitere al Comisiei de buget, în calitate de 

for decizional. 

(Sursa: Mediafax) 

 

 Sambata ar putea deveni zi lucratoare - proiect 

Sâmbăta ar putea deveni zi lucrătoare, însă doar dacă vor angajații. Liberalii au depus un proiect 

de lege potrivit căruia orele suplimentare prestate într-o zi din weekend pot fi compensate doar 

financiar. Angajatorul n-ar mai fi obligat să acorde o altă zi liberă în locul celei muncite în 

weekend, astfel că repausul săptămânal obligatoriu de 48 de ore s-ar reduce la 24 de ore. 

În prezent, legea spune că repausul săptămânal este de 48 de ore consecutive, de regulă sâmbata 

și duminica. Liberalii vor să modifice Codul Muncii, astfel încât să fie o singură zi de odihnă 

obligatorie. 

Așadar, angajații ar putea să vină la muncă și sâmbăta, dacă doresc, iar angajatorul nu va mai fi 

obligat să le dea o zi liberă în timpul săptămânii, ci doar să le plătească orele suplimentare. Ziua 

lucrătoare, însă, nu poate depăși opt ore. 

„Îi dăm dreptul salariatului să opteze dacă vrea să presteze ore suplimentare doar în timpul 

săptămânii sau vrea să vină și sâmbăta. Asta este tot ce prevede acest proiect de lege. Deci, 

practic, în momentul de față, legea nu permite nici salariaților, nici angajatorilor să preseteze ore 

sâmbăta fără să obțină sau să i se dea ulterior o zi liberă (recuperare). Aveți 8 zile libere și veți 

avea în cont 8 zile libere. Dacă dumneavoastră doriți ca sâmbăta să lucrați și să primiți un salariu 

cu 75 la sută spor este strict opțiunea dvs”, a explicat pentru Digi24 deputatul PNL Dan 

Vîlceanu, inițiatorul legii. 

Modificarea legislativă vine mai ales în sprijinul companiilor unde se lucrează în trei schimburi 

sau cu personal insuficient. 

„Angajatorii se confruntă cu toții cu lipsa de personal și atunci când nu găsești alți oameni în 

plus pentru compania ta, încerci să aloci un program extra pentru cei care există deja. Prevederea 

exista deja în Codul Muncii și companiile care au nevoie de tipul acesta de program și-au 

prevăzut în procedurile interne aceste proceduri de lucru. Pentru anumiți angajați e un avantaj, că 

au un venit suplimentar”, spune Corina Diaconu, directorul unei firme de resurse umane. 

Opoziția nu este de acord cu reducerea timpului de odihnă săptămânal. 
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Deputatul PSD Vasile Neagu atrage atenția că trebuie să existe, ca principiu, „un acord expres” 

din partea angajaților că un program de recuperare se poate face și sâmbăta, dar fără a le fi redus 

timpul de repaus. 

Proiectul de lege a fost depus în Camera Deputaţilor, iar Senatul este camera decizională. 

(Sursa: Digi 24) 

 

 ANRE reduce perioada în care consumatorii casnici beneficiază de preţuri plafonate la 

gaze 

ANRE propune, într-un proiect de regulament pus în dezbatere publică, reducerea perioadei în 

care consumatorii casnici vor beneficia de gaze din producţia locală la preţ plafonat, de 68 de lei 

pe MWh până la finele lunii martie 2020. 

ANRE reduce perioada în care consumatorii casnici beneficiază de preţuri plafonate la gaze 

Iniţial, OUG 114/2018 stabilea acest termen pentru finele lunii februarie 2022. 

Conform propunerii, cantităţile de gaze naturale din producţia internă pe care producătorii au 

obligaţia de a le vinde în scopul asigurării necesarului de consum curent al consumatorilor 

casnici şi producătorilor de energie termică şi a înmagazinării gazelor naturale în vederea 

constituirii stocului minim aferent acestor categorii de clienţi se exprimă în MWh şi se stabilesc 

distinct pentru perioadele 1 mai – 31 octombrie 2019 şi 1 noiembrie 2019 – 31 martie 2020. 

Pentru susţinerea măsurii, ANRE invocă avizul motivat suplimentar din data de 25 iulie 2019, 

adresat României de Comisia Europeană în cauza nr. 2012/2114, în care CE constată că, prin 

obligarea producătorilor de gaze naturale din România să pună la dispoziţie producţia lor în mod 

prioritar pe piaţa internă, România nu şi-a îndeplinit obligaţiile care îi revin în temeiul articolelor 

35 şi 36 din Tratatul privind 

funcţionarea Uniunii Europene (TFUE) şi în temeiul articolului 40 litera (c) din Directiva 

2009/73/CE a Parlamentului European şi a Consiliului din 13 iulie 2009 privind normele comune 

pentru piaţa internă în sectorul gazelor naturale şi de abrogare a Directivei 2003/55/CE. 

Sătpămâna trecută oficialii ANRE anunţau că prevederile privind piaţa gazelor naturale şi modul 

de alocare al gazelor din producţia internă, aşa cum au fost stabilite de OUG 114/2018 trebuiesc 

modicate, astfel încât Comisia Europeană să renunţe la procedura de infrigement. 

Vicepreşedintele ANRE Zoltan Nagy Bege a precizat, la o întâlnire cu presa, că un aviz motivat 

a fost trimis de Comisia Europeană, iar autorităţile au termen până pe 26 septembrie pentru a 

trimite noua lege sau un proiect concret de modificare a legislaţiei, în funcţie de care poate 

acorda o prelungire de 90 de zile. 
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OUG 114/2018 a stabilit că producătorii trebuie să aloce cu prioritate gazele din producţia 

internă pentru consumul populaţiei, prevedere care încalcă normele europene. 

"OUG 114 şi OUG 19/ 2019, care o modifică, ar trebui discutate împreună în Parlament, altfel se 

va crea confuzie. Comisia Europeană ne-a sugerat să elaborăm un calendar de dereglementare a 

preţurilor pe 18 luni. Eu sper că acest calendar să fie cuprins în legile care vor ieşi din Parlament 

în urma modificării OUG 114 şi OUG 19", a declarat Dumitru Chiriţă, preşedintele ANRE. 

La începutul săptămânii trecute Comisia de Industrii şi Servicii a abrogat articolele din OUG 114 

care se referă la respectiva alocare, dar este aşteptat şi discutarea ordonanţei în Comisia de 

Buget. 

(Sursa: Mediafax) 

 

 Dana Gîrbovan, respinsă de Iohannis la Ministerul Justiţiei, revine în magistratură. CSM 

a aprobat cererea de renunţare a demisiei/ O judecătoare a cerut sesizarea Inspecţiei 

Judiciare 

Secţia pentru judecători a Consiliului Superior al Magistraturii (CSM) a aprobat, în şedinţa de 

marţi, cererea judecătorului Dana Gîrbovan de renunţare la demisia din magistratură, hotărârea 

fiind luată cu opt voturi pentru şi un vot împotrivă, au declarat pentru MEDIAFAX surse din 

cadrul CSM. 

Secţia pentru judecători CSM a aprobat renunţarea la demisie a judecătorului Dana Gîrbovan 

Surse din cadrul Consiliului Superior al Magistraturii au declarat, pentru MEDIAFAX, că Secţia 

pentru judecători a Consiliului Superior al Magistraturii (CSM) a aprobat, în şedinţa de marţi, 

cererea judecătorului Dana Gîrbovan de renunţare la demisia din magistratură, hotărârea fiind 

luată cu opt voturi pentru şi un vot împotrivă. 

Judecătorul CSM Andrea Chiş a solicitat, marţi, la şedinţa Secţiei pentru judecători a CSM, 

sesizarea Inspecţiei Judiciară pentru a vedea dacă preşedintele UNJR, Dana Gîrbovan, a săvârşit 

sau nu vreo abatere disciplinară în momentul în care ar fi negociat politic funcţia de ministru al 

Justiţiei. 

Dana Girbovan a anunţat, după ce preşedintele Klaus Iohannis a anunţat că a decis respingerea 

numirii acesteia în funcţia de ministru al Justiţiei, că îşi va retrage demisia din magistratură. „În 

noul context, aceasta nu mai este necesară, motiv pentru care îmi voi retrage demisia depusă şi 

voi cere Secţiei pentru judecători a CSM să ia act de acest fapt”, a mai scris Gîrbovan pe 

Facebook. 
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Preşedintele Klaus Iohannis a anunţat, miercuri, că respinge integral remanierea propusă de 

premierul Viorica Dăncilă, precizând că propunerile pe care le-a primit sunt inacceptabile. 

SCANDAL în CSM pe cererea de renunţare a demisiei Danei Gîrbovan: Un judecător cere 

sesizarea Inspecţiei Judiciare 

Judecătorul CSM Andrea Chiş a solicitat, marţi, la şedinţa Secţiei pentru judecători a CSM, 

sesizarea Inspecţiei Judiciară pentru a vedea dacă preşedintele UNJR, Dana Gîrbovan, a săvârşit 

sau nu vreo abatere disciplinară în momentul în care ar fi negociat politic funcţia de ministru al 

Justiţiei. 

Redăm dialogul purtat marţi, în cadrul şedinţei Secţiei pentru judecători a Consiliului Superior 

al Magistraturii: 

Andreea Chiş, judecător CSM: Părerea mea este că se poate retrage o astfel de demisie. În 

legătură cu ceea ce a propus doamna judecător, cred că se ridică o altă problemă şi anume dacă 

a accepta fără a fi eliberat din funcţie nominalizarea pentru o funcţie în Executiv reprezintă sau 

nu activitate cu caracter politic care, din perspectiva Legii statutului art. 99 litera d., reprezintă 

abatere disciplinară sancţionabilă conform art. 100 doar cu retrogradarea din funcţie sau 

excluderea din magistratură. 

Vă mărturisesc că mi-am pus problema, am citit şi interviul doamnei judecător Garbovan din 

ziarul Capital de ieri, şi am văzut că a vorbit de faptul că a acceptat o nominalizare ca ministru 

tehnocrat. Cred însă că nu există nominalizare care să nu aibă caracter politic sau cel puţin e 

discutabil pentru că nu vreau să dau sentinţe cu caracter definitiv şi nu cred că este în regulă 

însă pentru a mă lumina vă mărturisesc că am citit decizia 45 din 2018 a CCR dacă controlul 

prealabil de constituţionalitate cu privire la articolul prin care legiuitorul de la acea dată vrea 

să introducă în legea statutului nostru posibilitatea unui judecător de a deveni ministru al 

Justiţiei, de a fi suspendat din funcţia de judecător şi de a i se recunoaşte ulterior vechimea în 

magistratură, această perioadă în care a fost ministru al Justiţiei. Şi dacă ne uităm la această 

decizie pe care sunt convinsă că aţi lecturat-o şi voi, dragi colegi, în nişte paragrafe, respectiv la 

168 şi la 169, CCR vorbeşte de celelalte puteri, respectiv legislativ şi executiv, le pune pe acelaşi 

palier, nu există nicio diferenţă între accederea unui judecător în legislativ sau în executiv, 

Curtea deopotrivă vorbeşte că ar fi o incompatibilitate în articolul 168, iar în articolul 169 

numeşte această activitate ca fiind una politică, care aduce atingere statutului magistratului, 

acesta fiind motivul pentru care s- a declarat textul neconstituţional. 

Şi atunci eu vă invit să facem un exerciţiu de imaginaţie, ca să nu fie vorba doar de acest caz 

concret, şi să ne gândim pe viitor la setarea unor reguli de comunicare a judecătorului, pentru 

că suntem Secţia de Judecători, a judecătorului cu lumea politică. 
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Pentru că avem de adoptat în scurt timp un ghid de bune practici cu celelalte puteri şi trebuie să 

înţelegem ce anume avem voie şi ce anume nu ne permite statutul nostru să facem atunci când 

vorbim de lumea politică a celorlalte două puteri, legislativă şi executivă. Şi atunci, eu va întreb 

dacă eu mi-aş cere,de exemplu,pensionarea, că tot o să o fac anul acesta, şi v-aş ruga să nu mi-o 

trimiteţi preşedintelui pentru că iată s-a putut, de ce spun pensionarea, pentru că, în actul cu 

privire la revocarea demisiei, se dă un exemplu de hotărâre a CSM din 2014 care se referă la 

revocarea unei cereri. 

Solicit să sesizăm Inspecţia Judiciară pentru că sunt două posibilităţi: este un fapt adevărat şi 

putem discuta aceeaşi abatere sau este neadevărat şi eu vă solicit să apărăm reputaţia 

profesională şi independenţa doamnei judecător, asta este de competenţa Secţiei de Judecători, 

însă cred că o astfel de imputaţie nu poate să rămână necercetată. 

Gabriela Baltag, judecător CSM: Eu cred că implicaţiile necesare le-aţi făcut dumneavoastră, 

doamna judecător. Mă uităm la dumneavoastră şi nu ştiam când vă uitaţi pe tabletă, când pe 

textul pregătit dinainte. Eu nu vreau să spun decât atât: dumneavoastră sigur aţi citit legea 161 

pe 2003 şi aţi văzut care sunt situaţiile de incompatibilitate şi cum se declara ce se întâmplă în 

situaţia în care, să spunem, o persoană ar urma să ocupe o funcţie în Guvern. Legea spune 

foarte clar, la momentul depunerii jurământului. Eu cred că, la momentul depunerii 

jurământului care, probabil, în nicio secundă nu ar fi fost cu siguranţă această situaţie, ar fi fost 

rezolvată şi eu nu cred că doamna judecător a cerut cuiva să nu trimită hotărârea, de altfel a 

fost fericită că aveţi această reacţie şi la domnul Marius Iacob, a cărui demisie e pe undeva 

printr-un sertar. Este inacceptabil, da, că a fost înfrântă puterea unei hotărâri judecătoreşti şi 

credeam că acolo veţi sări şi veţi apăra o hotărâre judecătorească, aşa cum este corect. 

V-am auzit rostind astăzi de sesizări disciplinare, deja aţi rostit şi cuvântul excludere, eu cred că 

este prea mult doamna judecător. Prea mult ceea ce spuneţi dumneavoastră şi cred că, câtă 

vreme această hotărâre nu şi-a produs efectele, nu a intrat în circuitul civil, nu ştiu ce s ar putea 

întâmpla. 

(Sursa: Mediafax) 

 

 Răzvan Cuc, vizită pe şantierul Autostrăzii Bucureşti-Braşov: Am venit să văd dacă 

lucrează şi noaptea 

Ministrul Transporturilor, Răzvan Cuc, a spus, marţi seara, la Braşov, unde a vizitat şantierul 

sectorului Predeal-Cristian al autostrăzii Bucureşti-Braşov, că a venit să vadă dacă se lucrează şi 

noaptea, aşa cum i s-a transmis din teritoriu. El s-a declarat mulţumit de mobilizarea 

constructorului. 
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Răzvan Cuc, vizită pe şantierul Autostrăzii Bucureşti-Braşov: Am venit să văd dacă lucrează şi 

noaptea 

Ministrul Transporturilor, Răzvan Cuc, a spus, marţi seara, la Braşov, unde a vizitat şantierul 

sectorului Predeal-Cristian al autostrăzii Bucureşti-Braşov, că a venit să vadă dacă se lucrează şi 

noaptea, aşa cum i s-a transmis din teritoriu. 

„Am venit să mă conving dacă ce mi se spune din teritoriu este adevărat, mi s-a spus că lucrează 

de o periaoadă şi noaptea, am venit să văd dacă lucrează noaptea. Am făcut anunţul pe la orele 

amiezii, astfel încât vă daţi seama că nu se putea mobiliza un constructor în două ore, să vină cu 

utilaje şi să lucreze. (...) Ăsta ar trebui să fie un lucru care să ne bucure pe noi, că avem firme 

serioase, româneşti, care muncesc. Şi că uşor, uşor, trebuie să lăsăm aceste firme româneşti să 

înceapă să lucreze cât mai mult la autostrăzile din România. În fond şi la urma urmei, ce se 

întâmplă? Vin anumiţi constructori cu experienţă de afară, care după aceea subcontractează tot la 

firmele din România, deci indirect tot firmele din România construiesc autostrăzi. De ce nu ar 

construi ele de la bun început”, a declarat Răzvan Cuc. 

El s-a declarat mulţumit de stadiului lucrărilor şi de mobilizarea constructorului şi a spus că sunt 

puţine şantierele pe care se lucrează şi noaptea. 

„E un constructor la care nu am ce să-i reproşez, lucrează ziua şi noaptea. Asta e diferenţa foarte 

mare între constructorii serioşi şi neserioşi. Sunt câţiva constructori care lucrează noaptea. Se 

lucrează noaptea aici, se lucrează pe Biharia-Borş, pe autostrada Transilvania, unde la fel 

constructorii şi-au asumat nişte termene şi vedem că se ţin de aceste termene”, a mai spus 

ministrul Transporturilor. 

El a spus că sectorul de autostradă cuprins între Predeal şi Cristian ar putea fi gata înainte de 

termen, dacă mobilizarea constructorului va fi menţinută şi în condiţiile în care vremea va 

permite continuarea lucrărilor. 

„Am văzut că s-au ridicat o parte din structuri, am văzut că s-au făcut progrese semnificative şi la 

fel văd că se lucrează, deja se aşterne terasamentul autostrăzii, deci practic autostrada uşor, uşor 

se naşte şi sperăm să o finalizeze cât mai repede”, a declarat Răzvan Cuc. 

(Sursa: Mediafax) 
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 Noi reguli privind deseurile generate la concerte, evenimente si reuniuni publice. 

Obligatoriu colectare selectiva si toalete ecologice 

Guvernul a pus in dezbatere publica noul proiect de lege initiat pe 30 august de Ministerul 

Mediului privind prevenirea si reducerea cantitatii de deseuri generate in cadrul evenimentelor 

si reuniunilor publice, cum ar fi concertele, festivalurile, serbarile, zilele oraselor/comunelor, 

manifestatiile politice sau religioase, informeaza marti organizatia ecologista "Act for 

Tomorrow", care se prezinta drept partener al Ministerului Mediului in realizarea acestui 

proiect de lege. 

 

"Romania este gazda unora dintre cele mai mari festivaluri din Uniunea Europeana, iar 

numarul si dimensiunea acestor evenimente este in continua crestere. Anual, peste 1 milion de 

persoane participa la marile festivaluri de muzica. Acestora li se adauga participantii altor 

tipuri de evenimente sportive, culturale, precum concerte, serbari, targuri, zilele oraselor si 

comunelor, dar si manifestatiile religioase sau politice", se mentioneaza in comunicatul 

asociatiei. 

 

Organizatia "Act for Tomorrow" a transmis mai multe propuneri Ministerului Mediului privind 

colectarea separata a deseurilor de ambalaje in cadrul festivalurilor din Romania, propuneri 

care au fost incluse in Proiectul de Lege pentru modificarea si completarea Legii nr. 54/2012 

privind desfasurarea activitatilor de picnic, initiat vineri, 30 august 2019, de fostul ministru 

Gratiela Gavrilescu, precizeaza asociatia. 

 

"Prin acest proiect de lege, aflat in dezbatere publica, Ministerul Mediului si-a propus 

prevenirea si reducerea cantitatii de deseuri generate in cadrul evenimentelor si reuniunilor 

publice, cum ar fi concertele, festivalurile, serbarile, zilele oraselor/comunelor, manifestatiile 

politice sau religioase. In acelasi timp, Ministerul Mediului tine cont de noile pachete legislative 

la nivel european. Proiectul de lege propune o serie de masuri care trebuie implementate de 

catre organizatorii evenimentelor, pentru a diminua impactul negativ asupra mediului", se 

precizeaza in comunicatul organizatiei. 

 

Propunerile privesc asigurarea infrastructurii necesare colectarii separate a deseurilor pe 

minim trei fractii - reciclabile, nereciclabile si biodegradabile, precum si cu toalete ecologice; 

asigurarea marcarii punctelor pentru colectarea separata a deseurilor si afisarea regulilor 

privind colectarea separata, cu exemplificarea tipurilor de deseuri; asigurarea igienizarii si 

salubrizarii locului de desfasurare a evenimentului; asigurarea ca produsele alimentare si 

bauturile comercializate sau oferite gratuit la locul de desfasurare a evenimentului sunt 

ambalate in ambalaje reutilizabile sau biodegradabile care respecta standardul SR 13432:2002; 

furnizarea participantilor informatii specifice privind sistemul de colectare separata pus la 

dispozitie si a conditiilor care trebuie indeplinite pentru colectarea corecta a deseurilor 

produse. 
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Fostul ministru al Mediului, Gratiela Gavrilescu, afirma ca acest demers legislativ are rolul de a 

reduce deseurile de unica folosinta. 

 

"Acesta este ultimul document pe care l-am adoptat in calitate de Ministru al Mediului. (...) . Imi 

doresc ca acest proiect sa reprezinte primul pas care sa ajute organizatorii de evenimente sa 

devina ei insisi promotori ai masurilor care asigura sustenabilitatea si tranzitia catre o 

economie circulara", a apreciat Gratiela Gavrilescu, citata in comunicatul remis de Act For 

Tomorrow. 

 

Asociatia invita organizatiile non-guvernamentale, organizatiile de transfer de responsabilitate, 

autoritatile publice locale si ceilalti actori implicati sa participe la dezbaterea publica pe 

marginea acestui proiect de lege si sa sprijine organizatorii de evenimente in implementarea 

masurilor propuse, noteaza sursa. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Crescătorii de animale cer uciderea tuturor porcilor pe o raza de 10 kilometri in jurul 

marilor ferme 

Crescătorii de animale acuză autorităţile de faptul că nu iau toate măsurile pentru a preveni 

răspândirea gripei porcine şi cer cordoane de 10 kilometri în jurul marilor ferme, în care să fie 

ucişi toţi porcii, se arată într-un comunicat al Asociaţiei Crescătorilor şi Exportatorilor de 

Ovine, Caprine şi Porcine din România (ACEBOP). 

„Din motive strict politice, Guvernul nu îşi asumă uciderea preventivă nici a porcilor din 

gospodăriile care nu aplică normele de biosecuritate din jurul marilor ferme, nici a mistreţilor. 

Situaţia scapă de sub control, fermierii nu au nevoie de despăgubiri de la stat, ci să fie liniştiţi 

oamenii, ca să nu mai ascundă porcii sau să îi arunce morţi în câmp”, se spune în comunicat. 

Crescătorii au precizat că au încercat să transmită săptămână trecută faptul că în judeţele Olt şi 

Teleorman fermierii nu pot livra porcii la abator din cauza focarelor care apar constant în 

gospodăriile din jur. 

„Oltul, de exemplu, este închis complet, trei ferme mari şi trei mai mici sunt blocate de două 

luni! Un exemplu concret din focar de pestă într-o gospodărie din Olt - porcii ucişi, imediat 

după plecarea organelor de control gospodarul a populat din nou, fără respectarea legislaţiei. 

Pe cine încălzeşte o amendă, când astfel de practici blochează livrările şi în fermele mari sunt 

porci de 140 kg care se mănâncă între ei? Fermierul care a avut curaj să investească 7 milioane 

de euro, să facă producţie, stă cu poarta închisă, nu poate livra la abator pentru că autoritatea 

veterinară nu se oboseşte să ceară derogare la Bruxelles, în schimb îl ţine luni de zile închis 

datorită focarelor reapărute în gospodării?”, se întreabă membrii asociaţiei, potrivit Agerpres. 



CNSLR Fratia | Revista Presei 4 septembrie 2019 16 

 

Avertisment: Numărul porcilor scade alarmant 

Efectivele de suine au scăzut alarmant comparativ cu cele din 2018 şi continuă să scadă, 

avertizează ei. Crescătorii de animale au solicitat Ministerului Agriculturii instituirea unor 

cordoane de protecţie de 10 kilometri în jurul fermelor, în care să fie ucişi preventiv toţi porcii şi 

mistreţii. 

„De măsuri urgente avem nevoie domnilor, să salvăm fermele mari de suine de peste 20.000 de 

capete. Nici măcar nu sunt multe, 10 sau 11. Într-o comună nu sunt mai mult de 200-300 de 

porci, costă mai puţin bugetul decât despăgubirile pentru fermele mari. Noi nu facem politică 

sau, mai bine spus, facem politica fermierilor, care vor să muncească decent într-o ţară 

normală. Şi nu ne cântărim munca în voturi”, se mai arată în comunicat. 

Măsura cordonului preventiv de 10 kilometri a fost discutată de acum 7-8 luni, când autorităţile 

au promis marilor fermieri că vor fi luate măsuri. 

„În celelalte state UE se acţionează pentru măsuri rapide, cordonul preventiv de 10 km se aplică 

în jurul fermelor de reproducţie şi îngrăşare şi zeci de mii de porci, mistreţi, au fost ucişi. 

România nu a luat o asemenea măsură de peste un an, perioadă în care s-au plătit milioane de 

euro de la buget pe ferme închise şi dezinfectante. Oare ce se urmăreşte? Eradicarea pestei sau 

prelungirea ei? Ni se pare inadmisibil ce se întâmplă astăzi! Gândiţi-vă că mâine toată România 

va fi roşie. Şi nu vă vor ierta generaţii întregi pentru ce distrugeţi acum”, au avertizat 

reprezentanţii asociaţiei. 

(Sursa: Digi 24) 

 

 PERSOANE  ÎN  EVIDENŢA  AGENŢIEI  MUNICIPALE  PENTRU  OCUPAREA  

FORŢEI  DE  MUNCĂ A  MUNICIPIULUI  BUCUREŞTI  la data de 31 iulie 2019 

La sfârșitul lunii iulie, în evidențele Agenției Municipale pentru Ocuparea Forței de Muncă 

Bucureşti erau înregistrați 15502 șomeri (din care 8306 femei), rata șomajului fiind de 1.30%.  

Comparativ cu luna precedentă, când rata șomajului a fost de 1.30 %, în această lună acest 

indicator se menţine constant. 

Din totalul de 15502 persoane înregistrate în evidențele AMOFM Bucureşti, 1983 erau 

beneficiari de indemnizţie de şomaj, iar 13519 erau șomeri neindemnizați. În ceea ce privește 

mediul de rezidență, 0 șomeri provin din mediul rural și 15502 sunt din mediul urban. 
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Structura șomajului pe grupe de vârste se prezintă sugestiv astfel: 

 

Șomerii cu studii liceale au ponderea cea mai mare în totalul 

şomerilor înregistraţi în evidenţele AMOFM 

Bucureşti (34.45%), urmat de cei cu studii superioare 

(27.84%), iar 17.83% au absolvit şcoala 

profesională/de arte şi meserii. Șomerii cu nivel de studii gimnaziale reprezintă 16.98% din 

totalul șomerilor înregistrați, cei cu studii postliceale sunt1.88%, iar cei cu studii primare şi fără 

studii, 1.02%.  

Structura șomerilor înregistrați pe nivel de ocupabilitate, stabilit prin profilare, se prezintă astfel: 

2109 persoane foarte greu ocupabile, 4941 greu ocupabile, 4418 mediu ocupabile, iar 4034 sunt 

persoane ușor ocupabile. Încadrarea într-o categorie de ocupabilitate se realizează ca urmare a 

activităţii de profilare a persoanelor înregistrate în evidenţele noastre. Informaţii detaliate despre 

structura şomajului la nivelul municipiului Bucureşti sunt afişate pe pagina de internet a 

AMOFM Bucureşti, la adresa www.bucuresti.anofm.ro. 

(Sursa: AGENŢIA MUNICIPĂLĂ PENTRU OCUPAREA FORŢEI DE MUNCĂ BUCUREŞTI) 

 

 CNIPMMR: Conferinţă privind propunerile mediului de afaceri pentru o guvernare 

eficientă 

Propunerile mediului de afaceri pentru o guvernare eficientă vor fi prezentate miercuri într-o 

conferinţă de presă organizată de Consiliul Naţional al Întreprinderilor Private Mici şi Mijlocii 

din România. 

 

De asemenea, vor fi analizate în cadrul conferinţei priorităţile mediului de afaceri şi acţiunile de 

simplificare în domeniul fondurilor europene în perioada 2021-2027, precum şi poziţia 

CNIPMMR privind modificarea Legii Dialogului Social. 

 

18.89% 

17.23%Grupa de 

vârstă 

Stoc la finele 

lunii 

Total 15502 

< 25 ani 285 

între 25-29 1225 

între 30-39 3760 

între 40-49 4633 

între 50-55 2928 

> 55 ani 2671 

http://www.bucuresti.anofm.ro/
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Conferinţa va fi susţinută de Florin Jianu, preşedintele Consiliului Naţional al IMM-urilor din 

România, Dragoş Anastasiu, membru în Coaliţia pentru Dezvoltarea României (CDR), şi Liviu 

Rogojinaru, secretar-general al Consiliului.  

(Sursa: Agerpres) 

 

 BNR a atras aproape 2 mld. lei de la bănci prin depozite la o dobândă de 2,5% 

BNR a atras în 2 septembrie suma de 1,94 mld. lei din piaţa interbancară în depozite cu scadenţa 

la o săptămână şi o dobândă de 2,5% egală cu dobânda de politică monetară, după ce în lunile 

iulie şi august banca centrală a sterilizat în fiecare săptămână lichiditatea excedentară din piaţă.  

Scadenţa depozitului va fi pe 9 septembrie. Volumul este în creştere după ce în 26 august banca 

centrală a atras doar 121 mil. lei din piaţa interbancară, aceasta fiind cea mai mică sumă din 

ultimul an.  

(Sursa: zf.ro) 

 

 Agenţia de rating Fitch: Incertitudinea politică complică politica economică, într-un 

moment în care poziţia fiscală şi cea externă au slăbit. Deficitul ar putea fi de 3,4% 

Ruperea coaliţiei de guvernare în României creşte incertitudinea politică, pe fondul unui calendar 

electoral aglomerat şi al creşterii dezechilibrelor macroeconomice, spune agenţia de rating Fitch, 

într-un comunicat de presă în care anticipează un deficit bugetar de 3,4% în acest an.  

Agenţia consideră că retragerea ALDE din coaliţia de guvernare are impact asupra eforturilor de 

a ţine sub control deficitul bugetar în creştere. Incertitudinea politică complică politica 

economică, într-un moment în care poziţia fiscală şi cea externă au slăbit. Deficitul bugetului 

consolidat a fost de 1,8% din PIB în perioada ianuarie-iulie 2019 faţă de 1,2% şi 0,6% în aceeaşi 

perioadă din 2018 şi, respectiv, în 2017. Acest lucru se datorează creşterii cheltuielilor, 

combinate cu o creştere a veniturilor mai slabă decât era de aşteptat. 

„În opinia noastră, măsurile de corecţie din rectificarea bugetară aprobată de guvern la începutul 

lunii august sunt insuficiente pentru a reduce deficitul la obiectivul de 2,76% din PIB. 

Prognozăm ca deficitul va creşte la 3,4% din PIB în 2019, de la 3% anul trecut şi credem că 

proiecţiile guvernului se bazează pe presupuneri optimiste de venituri”, arată agenţia. 

Deficitul de cont curent a crescut cu aproape 40% în primul semestru, în principal din cauza 

creşterii puternice a deficitului comercial. Pe 12 luni, deficitul de cont curent a fost de 4,95% din 

PIB-ul estimat în iunie.  
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Dat fiind faptul că deficitul nu este complet finanţat de investiţiile străine directe, această 

creştere ar putea duce la majorarea datoriei externe. O administraţie slabă sau o stază politică 

prelungită ar putea afecta preocuparea de a îmbunătăţi sustenabilitatea fiscală şi cea externă pe 

termen mediu. 

„Nu este clar dacă guvernul poate merge mai departe cu planurile pentru o creştere a pensiilor de 

40% în septembrie 2020 (care va urma creşterii cu 15% din septembrie). Dacă creşterea de anul 

viitor nu s-ar întâmpla, aceasta ar uşura presiunea de a spori veniturile pentru a susţine 

cheltuielile. 

În general, considerăm că incertitudinea politică creşte riscurile pentru finanţele publice şi de 

supraîncălzire economică într-o perioadă electorală aglomerată. 

„Am remarcat incertitudinea cu privire la perspectivele finanţelor publice atunci când am afirmat 

ratingul suveran al României „BBB -” cu perspectivă stabilă în luna mai. Evaluarea este 

susţinută de datoria guvernamentală moderate şi de PIB pe cap de locuitor şi indicatorii de 

dezvoltare umană situaţi peste statele din categoria „BBB”. Elaborarea de politici mai previzibile 

şi credibile ar putea sprijini mai bine consolidarea fiscală sau măsurile pentru îmbunătăţirea 

stabilităţii macroeconomice”, conchide agenţia de rating. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 România, lider în UE la exporturile de grâu: Livrările au atins un total de 1.4 milioane de 

tone în ultima săptămână 

Exporturile de grâu din UE au continuat să crească în perioada 1 iulie - 2 septembrie, la 3,9 

milioane t, în creştere cu 20% faţă de anul, cu România principal exportator, conform datelor EU 

Crops Market Observatory citate de S&P Global Platts. 

România, lider în UE la exporturile de grâu 

UE a livrat 397.455 t de grâu în săptămâna încheiată pe 2 septembrie, comparativ cu 360.959 t 

livrate cu o săptămână mai devreme. 

România rămâne principalul exportator al blocului, livrările de grâu atingând un total de 1,4 

milioane t în perioada menţionată. 

Franţa, principala putere agricolă a UE, este aşeptată să exporte 41% din totalul cantităţilor de 

grâu vândute din UE în perioada 2019-20. Exporturile totale de grâu franceze au atins 765.260 t 

în perioada 1 iulie - 2 septembrie, conform datelor Comisiei Europene. 



CNSLR Fratia | Revista Presei 4 septembrie 2019 20 

 

Arabia Saudită a devenit principala destinaţie pentru grâul UE, importând 507.921 t grâu comun 

între 1 iulie şi 2 septembrie, peste volumele importate de Algeria, de 451.161 t. Algeria era, de 

obicei, cel mai mare cumpărător de grâu din UE. 

Arabia Saudită a devenit o piaţă importantă pentru grâul european, cu o cotă de piaţă de 14%. 

Se preconizează că UE va exporta 26,6 milioane t de grâu în 2019-20, în creştere cu 18% faţă de 

un an mai devreme, conform prognozelor Comisiei Europene. 

În anul de comercializare 2018-19, exporturile totale de grâu din UE au fost de 22,4 milioane t. 

Pentru luna august, preţurile la export de grâu FOB Franţa Rouen au fost în medie de 169 

euro/tonă, comparativ cu 174 euro/t la Marea Neagră, conform datelor International Grains 

Council. 

UE a revizuit recent producţiile pentru cultura de grâu din cauza condiţiilor meteorologice 

dificile din unele ţări. 

Se preconizează că producţia totală de grâu în UE va atinge 143 milioane t în 2019-20, în 

creştere cu 10,4% faţă de anul precedent, conform prognozelor Comisiei UE. 

(Sursa: Mediafax) 

 

 Preţurile gazelor naturale se prăbuşesc în Europa, iar scăderea va continua 

„Când avem o oportunitate, ne creştem vânzările.“ 

În Europa, preţurile gazelor naturale se îndreaptă către noi scăderi după ce au atins cel mai mic 

nivel dintr-un deceniu în condiţiile în care furnizorii nu dau semne că şi-ar restrânge livrările 

abundente, scrie Bloomberg. 

Stocurile se apropie de nivelul maxim cu săptămâni mai deveme decât se întâmplă de obicei, iar 

noi livrări continuă să sosească. În pofida unor întreruperi datorate unor activităţi de reparaţii sau 

întreţinere la unităţile de procesare, preţul de referinţă pentru gaze în Olanda nu reuşeşte să urce 

de la 10 euro pe MWh. 

„În septembrie, unităţile de stocare de gaze din nordul Europei vor fi la capacitate maximă, 

sporind riscul unor noi scăderi de preţuri“, spune Niek van Kouteren, trader la PZEM, o 

companie olandeză de energie. „Sub un anumit preţ, producătorii vor fi forţaţi să extragă mai 

puţine gaze. Însă în acelaşi timp, mari furnizori ca Rusia“ încearcă să-şi crească cota de piaţă. 
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Oferta continuă să depăşească cererea. Preţurile europene ar putea creşte doar în urma unei 

reduceri a furnizărilor din Rusia sau Norvegia sau a stopării livrărilor de GNL, spune Norbert 

Ruecker, de la Julius Baer Group. 

În Olanda, preţurile gazelor cu livrare în luna următoare ar putea scădea cu încă 20% în această 

toamnă, remarcă acesta. „Dacă lucrurile se înrăutăţesc, poate că scăderea va fi chiar şi mai 

mare“. 

Gigantul rus Gazprom a anunţat săptămâna trecută că exporturile sale către Europa vor scădea la 

192 miliarde de metri cubi în acest an, cu 4,5% sub volumele record din 2018. Preţul mediu al 

gazelor sale este de asemenea aşteptat să scadă cu 13% în raport cu anul trecut. 

Totuşi, Gazprom nu va stopa probabil livrările doar pentru că preţurile sunt mici. 

„Când avem o oportunitate, ne creştem vânzările“, declara săptămâna trecută Mihail Magin, 

director adjunct la Gazprom Export. „Cota de piaţă în sine nu este o ţintă pentru noi, ci o 

consecinţă a acţiunilor noastre“. 

Preţurile ar trebui să scadă mult mai mult pentru ca producătorii să-şi reducă semnificativ 

producţia, potrivit lui Ahmed Hammoudan, trader la compania olandeză de energie Eneco. 

„Nu preţul, ci veniturile contează cel mai mult pentru marii furnizori“, arată Hammoudan. „Chiar 

dacă preţurile se prăbuşesc, aceştia nu vor fi probabil sub presiune să reducă livrările pentru că-şi 

fac hedging pe operaţiuni. Iar aceste companii vor să livreze volume mari“. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 Romania, codasa in UE: Sunt ultimele zile cand putem propune un comisar european 

credibil. Plumb sau Nica nu sunt acceptabili Interviu 

Romania va avea de suferit si premierul Viorica Dancila va fi principalul vinovat daca 

desemnarea comisarului european din partea tarii noastre devine un esec, asa cum se 

intrezareste in acest moment, avertizeaza europarlamentarul PNL Siegfried Muresan. 

 

Premierul Dancila nu a anuntat oficial pana acum numele persoanei pe care Guvernul Romaniei 

o sustine pentru functia de comisar european, Italia fiind singura tara care mai are astfel de 

probleme (insa din motive obiective), conform Agerpres. 

 

Reamintim ca dupa alegerile europarlamentare din 26 mai, PNL si USR-PLUS si-au valorificat 

potentialul politic la Bruxelles, obtinand o pozitie de vicepresedinte in grupul cel mai puternic - 

Siegfried Muresan (PPE) - si, in premiera, presedintia unui grup politic, nou format - Dacian 

Ciolos (Renew Europe). 

https://www.agerpres.ro/politica-externa/2019/09/02/componenta-comisiei-europene-nu-poate-fi-inca-anuntata-pentru-ca-guvernul-italian-nu-a-transmis-propunerea-sa-de-comisar--363545?fbclid=IwAR2GlOLilpfbjfF7zSlWMJuHWwiHUrIMDJo9C33o_mLHrMAeW0K8qmUdgLk
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In schimb, partidul de guvernamant - PSD-ul condus de Viorica Dancila - a ratat, rand pe rand, 

sansa de a obtine pentru Romania, prin negocieri, functia de presedinte al Parlamentului 

European sau pe cea de vicepresedinte al Comisiei Europene, precum si repartizarea unui 

portofoliu important in noua Comisie. 

 

Discutii informale intre Viorica Dancila si Ursula von der Leyen au avut loc in ultimele doua 

saptamani, dar fara finalitate, si toate informatiile obtinute pe surse de jurnalisti arata ca 

propunerile avansate de Bucuresti - Rovana Plumb si Dan Nica, ambii din PSD - nu sunt 

agreate de noul presedinte al Comisiei Europene si nici pe placul majoritatii 

europarlamentarilor, care vor fi chemati sa se pronunte prin vot in plen. 

 

"Comisarul european din partea Romaniei va fi principalul actor roman in institutiile UE, in 

viata de zi cu zi, in urmatorii 5 ani, inca mult timp dupa ce guvernul Dancila va fi istorie. De 

aceea, tema comisarului roman este o tema importanta din punct de vedere politic", spune 

Siegfried Muresan, intr-un interviu acordat Ziare.com. 

 

Mai mult, acesta subliniaza ca strategia Executivului de la Bucuresti ar fi trebuit sa fie cu totul 

alta. "Guvernul Romaniei trebuia sa isi asume niste prioritati la nivel european, sa ceara un 

portofoliu in noua Comisie Europeana si sa prezinte un candidat acceptabil si credibil pentru 

acel portofoliu, asa cum s-a intamplat in 2009 si in 2014", explica eurodeputatul liberal. 

 

In schimb, Viorica Dancila a facut doar propuneri informale, pe care nu le-a argumentat public, 

care mai mult ca sigur nu vor trece la vot. 

 

"Ratam oportunitati! Am pierdut pozitia de vicepresedinte al CE (...) riscam acum sa pierdem si 

un portofoliu important si avem tot mai putine optiuni", subliniaza Siegfried Muresan in interviul 

acordat Ziare.com. 

 

Ne apropiem cu pasi repezi de 1 noiembrie, data la care noua Comisie Europeana ar trebui sa 

isi inceapa activitatea, iar Romania nu si-a anuntat inca reprezentantul. Cum se vad lucrurile de 

la Bruxelles? 

 

Premierul Viorica Dancila trebuie sa inteleaga macar acum, in ceasul al doisprezecelea, ca are 

o mare responsabilitate privind desemnarea comisarului european din partea Romaniei. 
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Domnia sa a facut doua propuneri care sunt proaste, din mai multe motive, dar in primul rand 

pentru ca ambii candidati - Rovana Plumb si Dan Nica - au actionat pentru obstructionarea 

justitiei - dna Plumb s-a opus cererii procurorilor de ridicare a imunitatii domniei sale in 

Parlamentul Romaniei, in dosarul Belina, iar dl Nica a taraganat ridicarea imunitatii in 

Parlamentul European, cand procurorii au cerut inceperea urmaririi penale in dosarul 

Microsoft. 

 

In Parlamentul European exista o majoritate pentru apararea justitiei, pentru apararea statului 

de drept si pentru combaterea coruptiei, in schimb, PSD s-a aflat mereu in minoritate in ultimii 

doi ani si jumatate, cand a incercat sa slabeasca justitia din Romania si s-a opus tuturor 

masurilor PE de intarire a justitiei, votand impotriva. 

 

Majoritatea din PE, care este pentru apararea justitiei, nu va accepta niciodata candidati care 

au actionat impotriva statului de drept si a valorilor europene, iar atat dna Plumb, cat si dl 

Nica nu au facut doar declaratii, ci au si actionat pentru obstructionarea justitiei. 

 

Viorica Dancila are o mare responsabilitate, pentru ca daca desemnarea comisarului european 

din partea Romaniei devine un esec, domnia sa este principalul vinovat. Nu si-a asumat in mod 

public aceste doua propuneri, venind in fata poporului roman si explicand de ce le face si ce 

argumente are, ci le-a trimis la Comisia Europeana doar informal. Noi am aflat cu totii pe 

surse, nu a existat o comunicare asumata, oficiala. 

 

Iar daca se va merge cu una dintre aceste doua propuneri in Parlamentul European si ea va fi 

refuzata, asa cum e firesc, va fi rau pentru Romania, nu doar pentru PSD. Viorica Dancila ar 

trebui sa reevalueze situatia si sa vina saptamana aceasta cu o propunere acceptabila asumata. 

 

Din informatiile pe care le aveti, ce negocieri poarta celelalte state membre ale UE pentru 

constituirea viitoarei Comisii Europene? 

 

Din pacate, celelalte state discuta deja despre portofolii, iar presedinta CE si-a asumat 

egalitatea de gen, toate locurile pentru barbati sunt deja ocupate. Implicit, orice propunere din 

Romania, pentru a respecta egalitatea de gen, ar trebui sa fie o femeie. Nu este un lucru rau, 

dimpotriva, eu sunt pentru un rol puternic al femeilor in viata publica, dar ce vreau sa subliniez 

este ca, din cauza ca a intarziat atat de mult, Viorica Dancila are tot mai putin optiuni bune si 

vom veni iar in ceasul al 12-lea, adica nu va exista o discutie asumata despre portofoliul pentru 

Romania inainte de a se veni cu o propunere oficiala. Ratam oportunitati! 

 

Am pierdut pozitia de vicepresedinte al CE, fezabila dupa cum eu chiar am declarat in luna iulie, 

intr-un interviu pentru Ziare.com, riscam acum sa pierdem si un portofoliu important si avem tot 

mai putine optiuni. 

http://www.ziare.com/vasilica-viorica-dancila/premier/va-obtine-guvernul-dancila-functia-de-vicepresedinte-al-comisiei-europene-pentru-romania-sau-va-esua-in-mod-penibil-interviu-1568346
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Viorica Dancila a avut o intalnire la Bruxelles cu presedinta aleasa a CE, a discutat aceste doua 

nume, care se afla acum pe masa dar, repet, trimise intr-o modalitate informala, neasumata 

public. Si exista semnale din partea mai multor grupuri din PE ca acesti doi candidati nu ar 

putea trece de votul in PE. 

 

Care sunt portofoliile cele mai importante, pe care le-am fi putut obtine, dar le-am ratat pentru 

ca premierul Dancila nu a stiut sau nu a putut sa negocieze? 

 

Asa cum nu am auzit de la Viorica Dancila pe durata presedintiei romane a UE nici macar o 

prioritate politica a Romaniei pentru acele sase luni, la fel nu am auzit acum din partea dnei 

Dancila o prioritate politica a Romaniei pentru urmatorii 5 ani in UE. 

 

Trebuie sa intelegem urmatorul lucru: Comisarul european din partea Romaniei va fi 

principalul actor roman in institutiile UE, in viata de zi cu zi, in urmatorii 5 ani, inca mult timp 

dupa ce guvernul Dancila va fi istorie. De aceea, tema comisarului roman este o tema 

importanta din punct de vedere politic. 

 

Guvernul Romaniei trebuia sa isi asume niste prioritati la nivel european, sa ceara un portofoliu 

si sa prezinte un candidat acceptabil pentru acel portofoliu, asa cum s-a intamplat in urma cu 

zece ani, cand Romania a obtinut un portofoliu important - Politica agricola - si asa cum s-a 

intamplat si in urma cu cinci ani, cand de asemenea am obtinut un portofoliu important - 

Politica regionala. Deci experienta arata ca se poate. 

 

Daca propunerea Romaniei pica la vot in PE, ce urmeaza? 

 

Guvernul pe care Romania il va avea la momentul in care candidatul va esua in PE va trebui sa 

faca o noua propunere. 

 

Calendarul este urmatorul: Presedinta CE ne va prezenta candidatii si portofoliile alocate in 

urmatoarele doua saptamani, dupa care candidatii trebuie sa pregateasca audierea in PE, sa 

faca munca de convingere, sa se intalneasca cu europarlamentarii. Urmeaza audierile, cel mai 

probabil in ultima saptamana a lunii septembrie. Dupa aceea, candidatii picati vor fi inlocuiti 

(au existat respingeri si in 2014, si in 2009), cei noi vor fi audiati, probabil in cursul lunii 

octombrie, iar dupa ce tot acest proces, cu tot cu "corigente", se va incheia, plenul PE va trebui 

sa dea un vot asupra Colegiului complet al comisarilor, vot pe care, in mod ideal, il vom da 

inainte de finalul lunii octombrie pentru ca noua CE sa isi inceapa mandatul la termenul stabilit 

- 1 noiembrie 2019. 
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Daca toate aceste etape nu vor fi incheiate pana la 1 noiembrie, atunci comisia actuala va 

ramane in functie pentru o perioada limitata, asa cum s-a intamplat si cu comisia Barroso la 

finalul anului 2009. Nu ar fi nicio drama, dar de preferat ar fi ca noua comisie europeana sa isi 

inceapa mandatul la 1 noiembrie. 

 

Iar daca Romania ramane "corigenta", putem schimba doar persoana propusa pentru a ocupa 

postul de comisar european, portofoliul ramanand acelasi? 

 

Nu neaparat. S-a intamplat in trecut ca o tara sa aiba alocat un portofoliu, candidatul sa fie 

picat pe portofoliul respectiv, iar cand tara a primit a doua sansa, sa obtina un alt portofoliu. S-

au inregistrat doua tipuri de situatii. Prima, in care un candidat a fost considerat adecvat pentru 

a fi membru al CE, dar inadecvat pentru portofoliul specific alocat, caz in care comisarul a 

ramas in CE si s-a facut o permutare de portofolii, iar a doua situatie a fost cea in care 

candidatul a fost respins cu totul si statul respectiv a numit alt candidat pentru acelasi 

portofoliu. 

 

Repet: Suntem in ceasul al 12-lea, iar eu spun ca presedinta CE deja a alocat multe portofolii, 

face acum structura comisiei si acestea sunt ultimele zile pentru a prezenta un candidat 

credibil. Sper sa nu ramanem cu acesti doi candidati - Rovana Plumb si Dan Nica. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Un diplomat român a murit, iar altul este rănit grav după atacul terorist de la Kabul/ 

Ramona Mănescu: A fost ţintită Ambasada României. Diplomatul român şi-a dat viaţa 

pentru ceilalţi 

Un reprezentant al misiunii diplomatice a României la Kabul a decedat, iar altul a fost grav rănit 

după atacul terorist care a avut loc în Kabul, Afganistan, anunţă marţi Ministerul Afacerilor 

Externe (MAE). 

Un diplomat român a murit, iar altul este rănit grav după atacul terorist de la Kabul/ Ramona 

Mănescu: A fost ţintită Ambasada României. Diplomatul român şi-a dat viaţa pentru ceilalţi 

UPDATE: Mănescu: A fost ţintită Ambasada României la Kabul. Diplomatul român şi-a 

dat viaţa pentru ceilalţi 

Ministrul Afacerilor Externe, Ramona Mănescu, a declarat, marţi seară, că atacul terorist de la 

Kabul a vizat Ambasada României, precizând că a fost vorba de un asalt susţinut timp de câteva 

ore şi că imobilul respectiv nu mai poate fi utilizat. 

"Este un moment foarte tragic pentru România pentru că un om şi-a pierdut viaţa, un om tânăr şi-

a dat viaţa pentru a-i salva pe ceilalţi, într-un efort de a combate acest atac terorist. Este 
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incredibil că avem în continuare aceste atacuri teroriste. Este la ordinea zilei această situaţie şi 

este incredibil. A fost ţintită Ambasada, misiunea României de acolo, a fost un atac susţinut cu 

maşini capcană, tiruri de mitralieră, aşa cum sunt obişnuiţi teroriştii talibani să acţioneze", a 

declarat Ramona Mănescu, la Antena 3. 

Ministrul Afacerilor Externe a precizat că diplomatul român mort făcea parte din structura de 

securitate a misiunii diplomatice şi avea 43 de ani. 

Ramona Mănescu a mai spus că nu au existat informaţii anterioare despre iminenţa atacului 

terorist. 

"Este dureros că am pierdut un om, era născut în 1976, este o pierdere pe care nu o putem trece 

uşor cu vederea. Am transmis susţinerea noastră familiei, ne vom ocupa să-i aducem pe toţi 

acasă , să refacem clădirea misiunii în condiţii de securitate", a completat ministrul. 

Ministrul Afacerilor Externe a precizat că, la momentul atacului, erau 12 diplomaţi români la 

misiunea de la Kabul, atacul având loc luni seară, la ora 22.00, ora României, şi durând câteva 

ore după miezul nopţii. 

"A fost un asalt cu mitraliere, au fost maşini capcană, cu tiruri. Dimineaţa au reuşit să-i scoată de 

acolo, să-i evacueze şi acum sunt în siguranţă. După ce au atacat clădirea principală, au incendiat 

şi alte clădiri anexe. Locul nu mai poate fi utilizat în acest moment", a mai spus Ramona 

Mănescu. 

Ministrul a precizat că atât preşedintele Klaus Iohannis, cât şi premierul Viorica Dăncilă au fost 

informaţi despre tragedie şi că, după părerea sa, pentru diplomatul român mort s-ar impune 

funeralii naţionale, având în vedere actul de curaj de care a dat dovadă. 

Un reprezentant al misiunii diplomatice a României la Kabul a decedat, iar altul a fost grav rănit 

după atacul terorist care a avut loc în Kabul, Afganistan, a anunţat marţi Ministerul Afacerilor 

Externe (MAE). 

 

"În cursul nopţii de 2 spre 3 septembrie 2019, în cadrul campusului în care îşi desfăşoară 

activitatea Ambasada României la Kabul a avut loc un atac terorist îndreptat împotriva 

cetăţenilor străini. În urma atacului, un reprezentant al misiunii diplomatice a României la Kabul 

a decedat, iar altul a fost grav rănit", transmite Ministerul de Externe într-un comunicat remis 

MEDIAFAX. 

Potrivit MAE, cetăţeanul român rănit urmează să fie transferat cât de curând posibil în Europa, în 

funcţie de evoluţia stării de sănătate, pentru a beneficia de asistenţă medicală de specialitate. 
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Reprezentanţii MAE precizează că atât şeful misiunii diplomatice, cât şi şeful echipei de pază 

din cadrul ambasadei au fost evacuaţi într-o bază militară din apropiere, fiind în afara oricărui 

pericol. 

"Ministrul Ramona Mănescu a avut o convorbire telefonică cu şeful misiunii diplomatice a 

României la Kabul şi rămâne în legătură permanentă pentru acordarea sprijinului necesar", arată 

sursa. 

Reprezentantul Ambasadei României la Kabul rămâne în contact cu Centrala Ministerului 

Afacerilor Externe şi cu toate autorităţile competente în vederea repatrierii trupului neînsufleţit, 

precum şi a transferului, în condiţii de siguranţă, a cetăţeanului român rănit. 

Ministerul condamnă în termenii cei mai fermi atacul terorist şi reiterează sprijinul României în 

lupta împotriva terorismului, în toate formele sale de manifestare. 

"Ministerul Afacerilor Externe este alături de familiile colegilor noştri. Transmitem sincere 

condoleanţe familiei victimei şi recuperare rapidă persoanei rănite", mai transmite MAE. 

Cel puţin 16 persoane au murit, iar alte 119 au fost rănite după ce un vehicul a explodat în 

capitala afgană Kabul, în apropierea unei clădiri folosite de organizaţiile internaţionale, au 

informat serviciile de urgenţă, relatează Reuters. 

(Sursa: Mediafax) 

 

 Lupta pentru BREXIT: Opoziţia britanică a obţinut controlul asupra agendei 

Parlamentului/ Johnson va depune moţiune pentru alegeri anticipate/ Zeci de conservatori 

riscă expulzarea din partid 

Mai mulţi parlamentarii britanici, inclusiv membri ai partidului de guvernământ, au iniţiat marţi 

o procedură ce le-ar permite să blocheze planul premierului Boris Johnson de a scoate Marea 

Britanie din Uniunea Europeană fără un acord, iar prima acţiune în cadrul acestui proces, o 

moţiune ce permite opoziţiei să stabilească agendei Parlamentului de la Londra, a fost aprobată 

de Camera Comunelor. 

Lupta pentru BREXIT: Opoziţia britanică a obţinut controlul asupra agendei Parlamentului/ 

Johnson va depune moţiune pentru alegeri anticipate/ Zeci de conservatori britanici riscă 

expulzarea din partid 

În pofida avertismentului lansat de Boris Johnson că va convoca alegeri anticipate pe data de 14 

octombrie dacă Camera Comunelor îi va limita opţiunile privind Brexit, opoziţia, sprijinită de un 

grup de conservatori rebeli, a depus o moţiune al cărei scop este de a prelua controlul asupra 

agendei Parlamentului de la Londra, urmând ca votul pe această temă să se desfăşoare în jurul 

orei locale 22 (ora României, 24:00),  informează postul CNBC. 
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La capătul unei dezbateri de urgenţă furtunoase, în favoarea moţiunii au votat 328 membri ai 

Camerei Comunelor, iar 301 s-au pronunţat împotrivă, informează postul BBC News şi 

cotidianul The Guardian. 

În urma acestui vot, Parlamentul de la Londra preia controlul asupra Brexit din mâinile 

premierului Boris Johnson. 

După obţinerea controlului asupra afacerilor parlamentare, în pofida obiecţiilor Guvernului Boris 

Johnson, opoziţia va încerca miercuri să adopte o lege care l-ar obliga pe Johnson să ceară 

Uniunii Europene să amâne Brexit-ul până la 31 ianuarie 2020, în afara cazului în care un acord 

de Brexit este aprobat de Parlament ori Legislativul de la Londra acceptă ieşirea fără acord din 

Blocul comunitar. 

Johnson susţine că tentativă opoziţiei ar forţa Marea Britanie să se predea Uniunii Europene şi 

afirmă că nu va accepta niciodată acest lucru. 

"Aceasta este ultima şansă a Parlamentului de a bloca o ieşire fără acord pe 31 octombrie", a 

declarat parlamentarul Oliver Letwin, liderul iniţiativei de zădărnicire a planurilor lui Johnson. 

La rândul său, liderul Partidului Laburist, Jeremy Corbyn, a declarat că parlamentarii încearcă 

să-l împiedice pe Johnson "să joace ruleta rusească cu viitorul acestei ţări". 

Mai mult, Partidul Conservator din Marea Britanie, condus de premierul Boris Johnson, a pierdut 

marţi majoritatea în Parlament după ce conservatorul Phillip Lee a demisionat din partid. 

Reacţia lui Boris Johnson 

Premierul a reacţionat dur la decizia Parlamentului, semnalând că partidul pe care îl conduce va 

propune o moţiune pentru convocarea de alegeri anticipate. 

"Să nu existe niciun dubiu cu privire la consecinţele votului din această seară", a declarat şeful 

Guvernului după anunţarea rezultatului. 

"Parlamentul este la un pas să strică orice acord pe care l-am putea încheia cu Bruxellesul", a mai 

afirmat premierul britanic, adăugând că "aceasta va însemna mai multă ezitare şi mai multe 

întârzieri". 

Boris Johnson anunţă că Partidul Conservator va depune o moţiune pentru convocarea de 

alegeri anticipate 

Premierul britanic Boris Johnson a declarat marţi seară că Partidul Conservator va depune o 

moţiune pentru convocarea de alegeri anticipate, după ce opoziţia a obţinut controlul asupra 

agendei Parlamentului, fapt ce ar putea să-i permită blocarea unui potenţial Brexit fără acord. 
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"Liderul opoziţiei cerşeşte de doi ani pentru alegeri", a afirmat premierul, potrivit cotidianului 

The Guardian. 

"Nu vreau alegeri, dar dacă parlamentarii votează mâine (miercuri, n.red.) pentru stoparea 

negocierilor şi impun o nouă întârziere fără sens Brexit-ului, potenţial pe mai mulţi ani, atunci 

aceasta ar fi singura modalitate de a rezolva acest lucru", a adăugat Boris Johnson. 

Liderul britanic a mai afirmat că în cazul în care va câştiga alegerile "toată lumea ştie că dacă 

sunt prim-ministru, voi merge la Bruxelles, merge pentru un acord şi voi obţine un acord, dar 

dacă nu vor vrea o înţelegere, vom pleca oricum pe 31 octombrie." 

Boris Johnson a sugerat anterior că alegeri anticipate ar urma să fie organizate în data de 14 

octombrie. 

Zeci de conservatori britanici, inclusiv un strănepot al lui Winston Churchill, vor fi 

expulzaţi din partid pentru că au votat contra Guvernului Boris Johnson pe tema Brexit 

Douăzeci şi unu de parlamentari conservatori, inclusiv fostul ministru Philip Hammond şi 

un strănepot al lui Winston Churchill, vor fi expulzaţi din partid după ce au votat în 

favoarea unei moţiuni a opoziţiei ce ar putea duce la blocarea opţiunii unui Brexit fără 

acord, relatează agenţia Reuters. 

 

Un purtător de cuvânt al cabinetului premierului Boris Johnson a declarat marţi seară că 

parlamentarii "care cu nu votat alături de Guvern" în cazul moţiunii vor fi expulzaţi din Partidul 

Conservator. 

(Sursa: Mediafax) 

 

 ONU: Ieşirea Marii Britanii din UE fără Acord va cauza pierderi de cel puţin 16 miliarde 

de dolari 

Conferinţa Naţiunilor Unite pentru Comerţ şi Dezvoltare (UNCTAD) a avertizat marţi că ieşirea 

Marii Britanii din Uniunea Europeană fără Acord va cauza pierderi de cel puţin 16 miliarde de 

dolari în exporturile acestei ţări, potrivit Reuters. 

Agenţia ONU notează că aceste costuri vor fi mult mai mari dacă se iau în calcul şi efectele 

indirecte ale unui Brexit fără un acord. 

„Cercetarea UNCTAD arată că un Brexit fără Acord va duce la pierderi de cel puţin 16 miliarde 

de dolari în cazul exporturilor Marii Britanii, ceea ce reprezintă o pierdere de aproximativ 7% 

din totalul exporturilor britanice către Uniunea Europeană”, arată organizaţia. 

https://www.mediafax.ro/externe/zeci-de-conservatori-britanici-inclusiv-un-stranepot-al-lui-winston-churchill-vor-fi-expulzati-din-partid-pentru-ca-au-votat-contra-guvernului-boris-johnson-pe-tema-brexit-18356129
https://www.mediafax.ro/externe/zeci-de-conservatori-britanici-inclusiv-un-stranepot-al-lui-winston-churchill-vor-fi-expulzati-din-partid-pentru-ca-au-votat-contra-guvernului-boris-johnson-pe-tema-brexit-18356129
https://www.mediafax.ro/externe/zeci-de-conservatori-britanici-inclusiv-un-stranepot-al-lui-winston-churchill-vor-fi-expulzati-din-partid-pentru-ca-au-votat-contra-guvernului-boris-johnson-pe-tema-brexit-18356129
https://www.mediafax.ro/externe/zeci-de-conservatori-britanici-inclusiv-un-stranepot-al-lui-winston-churchill-vor-fi-expulzati-din-partid-pentru-ca-au-votat-contra-guvernului-boris-johnson-pe-tema-brexit-18356129
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„Aceste pierderi ar fi mult mai mari din cauza controalelor la frontieră şi a întreruperilor care se 

vor înregistra în reţelele de producţie existente”, adaugă UNCTAD. 

Premierul conservator Boris Johnson i-a cerut reginei Elizabeth a II-a suspendarea Parlamentului 

pentru a evita o decizie legislativă prin care să fie blocată ieşirea Marii Britanii din Uniunea 

Europeană fără niciun acord Brexit. Boris Johnson speră să reuşească astfel să retragă Marea 

Britanie din Uniunea Europeană în orice condiţii, inclusiv fără niciun acord Brexit. 

(Sursa: Mediafax) 


